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 الآية
 

نَ ا مَاءْ  الس مَاءِْ مِنَْ أنَ زَلَْ الل وَْ أنَْ  تَرَْ ألََمْ ﴿  ثَمَراَتْ  بوِِْ فَ أخَ رجَ 

 مُخ تَ لِفْ  وحَُم رْ  بيِضْ  جُدَدْ  ال جِبَ الِْ وَمِنَْ ألَ واَنُهَا مُخ تَ لفِ  ا

 واَلد واَبْ  الن  اسِْ وَمِنَْ( 72) سُودْ  وَغَراَبيِبُْ ألَ واَنُهَا

نَ عَامِْ  عِبَ ادِهِْ مِنْ  الل وَْ يَخ شَى إنِ مَا كَذلَِكَْ ألَ واَنُوُْ مُخ تَ لِفْ  واَلْ 

 ﴾(72) غَفُورْ  عَزيِزْ  الل وَْ إِنْ  ال عُلَمَاءُْ

 صدق الله العظيم
(72 ,72سورة فاطر الأية )  
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Abstract 
 

In this thesis, the one loop renormalization group equations for the gauge couplings in the 

standard model and universal extra dimension were calculated. The universal extra 

dimension model compactified on the        orbifold which has a size 1/R ≈ 1 TeV to 

yield the 4D standard model. We considered different matter fields localization that is all 

field have access to the full space time (bulk case), or some of the fields do propagate in 

extra dimension (brane case). We discussed the evolution of the inverse fine structure 

constants    as function of energy scale in these models and found that as expected the 

extra dimension lowered the unification scale with respect to the standard model unification 

scale for different values of the compactification scale                           . 

We have shown that in both scenarios (brane and bulk) the gauge couplings are almost 

unify but do not unify at single energy scale for example with            we get an 

approximate unification at energy scale     GeV. We find that there is a difference in the 

  
  evolution where it increases in the brane case and decreases in the bulk propagating 

case. Furthermore a successful unification of the three gauge couplings was achieved by 

introducing three real scalar fields into the extra dimension model in both scenarios. We 

also discussed the running of Weinberg angle for           , and found that        can 

rise from 0.23 to 0.4. This result may be useful, at least from a model building perspective.  
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 ملخص البحث

شٚح انًُٕرض انقٛاسٙ الأتعاد انضائذِ )َظ ًَٕرضج شاتد تُٛح انرفاعلاخ فٙ َشأسط فٙ ْزا انثحس د  

رخذاو يعادلاخ ٔنٙ تاسانذقٛق نهشذثح الأ شاتد انثُٛح سةٔنٛح فٙ خًسح أتعاد(. ح  نهجسًٛاخ الأ

ٔدسسد ذأشٛشاخ ْزِ انُظشٚح عهٗ شٕاتد انثُٛح  الاتعاد انضائذج. ًٕرضفٙ َ انًجًٕعاخ انًعاٚشج

ذٛشا إنكرشٌٔ  11ذٛشا إنكرشٌٔ فٕند، 5ذٛشا إنكرشٌٔ فٕند ، 1انعٛاسٚح  عُذ قٛى يخرهفح نهطاقح ) 

فٙ حانرٙ   ٔرنك ذٛشا إنكرشٌٔ فٕند( 11نًصادو انٓادسَٔٙ انكثٛش)فٕند( فٙ يذٖ قشٚة يٍ طاقح ا

(bulk and brane)  ٍٔذى انحصٕل عهٗ انرٕحٛذ فٙ يذٖ اقم يٍ انًُٕرض انقٛاسٙ كًا ْٕ يرٕقع ي

  ٔ bulk فٙ ًَٕرض الأتعاد انضائذج فٙ حانرٙٔٔجذ اٌ يقهٕب شٕاتد انثُٛح  َظشٚح الاتعاد انضائذج.

brane ( ٚحذز ذٛشا إنكرشٌٔ فٕند 1ٚرحذٔا فٙ َقطح ٔاحذج عهٗ سثٛم انًصال ٔجذ اَّ عُذ طاقح )

قٛقا إنكرشٌٔ فٕند. ٔٔجذ اٚضا إخرلاف فٙ َشأج يقهٕب        ذقشٚثا ذٕحٛذ نٓزِ انصٕاتد عُذ طاقح

  شاتد انثُٛح 
     brane حٛس نٕحظ اَّ ٚرضاٚذ يع صٚادج انطاقح فٙ حانح bulk  ٔbrane فٙ حانرٙ    

نهحصٕل عهٗ ذٕحٛذ نٓزِ انصٕاتد ذى إضافح شلاشح جسًٛاخ   bulkٔٚرُاقص  يع صٚادج انطاقح فٙ حانح

فٙ َقطح ٔاحذج  انذقٛقح قٛاسٛح نًُٕرض الأتعاد انضائذج ْٔزِ انجسًٛاخ حققد ذٕحٛذ جًٛع شٕاتد انثُٛح

،  bulk  ٔbraneفٙ حانرٙ        . َٕقش فٙ ْزا انثحس bulk  ٔbraneٔرنك فٙ جًٛع انحالاخ  

ِ انُرٛجح يًٓح ( ْٔز3.1( انٙ )1..3ذضٚذ يٍ )       ذٛشا إنكرشٌٔ فٕند( ٔجذ اٌ  1عُذ طاقح )

يٕحذج . فٙ تُاء ا٘ َظشٚح
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